
- Panie Profesorze kiedy by∏ Pan  pierwszy raz w
Ciechocinku?

- Jako 10-letni ch∏opiec by∏em w 1939 w Ciecho-
cinku w sanatorium dla dzieci „Âw. Tadeusza”, dziÊ
nawet nie wiem gdzie ono si´ mieÊci∏o. By∏ to pierwszy
raz. Nie wiedzia∏em wtedy, ˝e zostan´ architektem i
b´d´ tu przybywaç cz´sto. MieszkaliÊmy wtedy w S∏u-
˝ewie na Kujawach i gdzie ojciec przez ostatnie 2 lata
by∏  kierownikiem szko∏y. Ledwie powróci∏em z Cie-
chocinka, ojciec dosta∏ powo∏anie do wojska. Potem
by∏a wojna i byliÊmy wysiedleni.

- G∏ównym dzie∏em Pana Profesora w Ciechocinku
by∏a rozbudowa koÊcio∏a parafialnego. Czy w 1964
wspó∏pracowa∏ Pan z paƒstwem Oêminami, wyko-
nawcami fresków z lat 1964-68 i kto ich poprosi∏ do
pracy w koÊciele?

- Zwolennikiem paƒstwa Oêminów by∏ ówczesny
diecezjalny konserwator zabytków Ê.p. ks. pra∏. Jan
Pawe∏ Grajnert i przypuszczam, ˝e to on ich wybra∏.
W roku 1982 poproszono mnie o rozbudow´ koÊcio∏a
w Ciechocinku. Chc´ powiedzieç, ze jestem generalnie
przeciwnikiem rozbudowy zabytków. Gdyby Oêmino-
wie nie zepsuli wn´trza koÊcio∏a, kto wie czy w ogóle
podjà∏bym si´ tego zadania. Drugim czynnikiem, który
zmobilizowa∏ mnie do tej pracy, by∏y inne projekty,
które oglàda∏em. Czyni∏y one dziwolàg z tego˝ koÊcio∏a,
rozbudowujàc go na boki z emporami bez Êwiat∏a.
KoÊció∏ straci∏by na tym wiele.

- Kto Pana zmobilizowa∏ do tego zadania?
- Ówczesna pani konserwator zabytków we W∏o-

c∏awku. Powiedzia∏em, dobrze podejm´ si´ tego za-
dania. Mój „projekt wst´pny”, by∏ „studium mo˝liwoÊci
rozbudowy”. Zrobi∏em projekt ∏àcznie z modelem, bo
przy powa˝niejszych zadaniach, wykonuj´ te˝ model.
Zebra∏a si´ komisja konserwatorska z udzia∏em archi-
tektów i ksi´˝y. Projektu nie przyj´li, ani go nie odrzu-
cili. RozstaliÊmy si´ z myÊlà, ˝e mo˝e w takim razie
KoÊció∏ postara si´ o nowy teren. A wiadomo, ˝e w
tamtych czasach, w roku 1982 nie by∏o mo˝liwoÊci

uzyskania nowego placu. Mój przyjaciel, historyk sztuki,
powiedzia∏: „Twój projekt jest dobry, ale za bardzo
katedralny”. Zrobi∏em jeszcze 2 nowe koncepcje. Jedna
z nich zosta∏a zatwierdzona przez w∏adze oraz przez
Ê.p. ks. biskupa Jana Zar´b´.  Â.p. ks. pra∏. Antoni Ow-
czarek, proboszcz Ciechocinka, zleci∏ mi zrobienie
„projektu technicznego”. Przyznam si´, ˝e co usiad-
∏em do pracy, to mnie odrzuca∏o i nie by∏em prze-
konany do tej nowej koncepcji. Walczy∏em rok ze
sobà. Siada∏em do deski i jà odk∏ada∏em. Wreszcie
wróci∏em do pierwszej koncepcji, tej „katedralnej” i
wg niej zrobi∏em „projekt techniczny”, a w opisie po-
da∏em wyjaÊnienia dlaczego powróci∏em do tej, a nie
do pierwszej. Ks. bp. Zar´ba szybko zatwierdzi∏ ten
projekt. Przystàpiono wtedy do realizacji budowy.

- Co by∏o istotà projektu Pana Profesora?
- Idea moja by∏a taka, ˝eby nie popsuç istotnych

cech starego koÊcio∏a, jednoczeÊnie ˝eby po rozbu-
dowie stanowi∏ ca∏oÊç, a nowe elementy by∏y czytelne,
poprzez zastosowanie autorskich form, bez „klono-
wania” starych. Nowe formy sà oryginalne, pasujà do
tych starych. Cz´sto w rozmowach z przeci´tnymi
ludêmi pada pytanie: „A co tu jest rozbudowane, tu
jest wszystko jednorodne ?” To wynika∏o z mojego
podejÊcia (jestem architektem i konserwatorem): mo-
jego poszanowania dla zabytku i ustalenia wspólnego
mianownika dla ca∏ego dzie∏a, za które otrzyma∏em 2
nagrody.

- Jakie to by∏y nagrody?
- W 1990 dosta∏em nagrod´ II-stopnia Ministra

Gospodarki Przestrzennej i Budownictwa dla wszyst-
kich projektantów i wykonawców. By∏y to pieniàdze,
które podzieli∏em procentowo w stosunku do wk∏adu
poszczególnych osób wspó∏pracujàcych ze mnà. Otrzy-
ma∏em ponadto g∏ównà nagrod´ Stowarzyszenia Ar-
chitektów Polskich za „wybitne dzie∏o architektoni-
czne”. Nagroda ta jest przyznawana raz w roku na ca∏à
Polsk´, wraz z wybitym imiennym medalem.

- Co si´ sta∏o ze starym o∏tarzem marmurowym
i obrazem Êwi´tych Piotra i Paw∏a z dawnego o∏tarza?
Znalaz∏em o∏tarz ciechociƒski pot∏uczony i z∏o˝ony
tu w komórce. Przy rozbudowie wyciàgnà∏em go i
po restauracji zosta∏ wstawiony w nowe prezbiterium,
ku radoÊci parafian. Wielu z nich dzi´kowa∏o mi
wtedy za to.

- By∏ natomiast problem z obrazem Êw.Piotra i Paw-
∏a, gdy˝ proboszcz koÊcio∏a w którym zawieszono cie-
chociƒski obraz, chcia∏ w zamian od ks. Owczarka 2
nowe obrazy: Êw. Piotra i drugi Êw. Paw∏a.  Ks. Owczarek
zleci∏ wi´c namalowanie 2 nowych obrazów, by odzys-
kaç stary.

Do tego koÊcio∏a, poza kolorystykà wn´trza,  pro-
jektowa∏em ju˝ za probostwa obecnego ks.pra∏ata

 Wywiad z Panem Prof. Janem Tajchmanem
przebywajàcym na wypoczynku w Ciechocinku

dokonany  przez Wojciecha Krzysztofa Jankowskiego
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Grzegorza Karolaka: ˝yrandole, oraz ∏awki i konfes-
jona∏y. Do realizacji pozosta∏a jeszcze posadzka.

- Jakie inne koÊcio∏y Pan Profesor wykonywa∏?
- KoÊció∏ w Ciechocinku by∏ pierwszy. Po jego re-

alizacji, rozbudowa∏em koÊció∏ w Lubsku za Zielonà
Góra oraz powi´kszy∏em koÊció∏ w Zawadzie ko∏o
Zielonej Góry.

- Co jeszcze poza koÊcio∏em wykonywa∏ Pan dla
Ciechocinka?

- Po koÊciele drugà mojà realizacjà w Ciechocinku
by∏o wn´trze banku PKO BP. Gdy dla niego pe∏ni∏em
nadzór inwestorski, poproszono mnie o wykonanie
projektu wn´trz. Zaprojektowa∏em hol, sal´ kasowà,
Êwietlic´ na pietrze, a na zewnàtrz balustrady i ogro-
dzenie. Dyrektorem banku by∏ wtedy Pan Kazimierz
Rawerski, bardzo zaanga˝owany w tà inwestycj´. Nie-
stety po jej zakoƒczeniu zosta∏ zwolniony.

O trzecià budow´ poprosi∏o miasto i mia∏ to byç
pawilon autorski ko∏o fintanny Grzyb. Niestety wkrótce
miasto sprzeda∏o tà dzia∏k´ wraz z moim projektem.
Powsta∏  tam skandaliczny budynek, deprecjonujàcy
istniejàce zabytkowe otoczenie. Tym samym Ciechoci-
nek wiele straci∏ w najwa˝niejszym punkcie miasta.

- Czy to koniec Paƒskich prac w Ciechocinku?
- Przed 3 laty zjawi∏ si´ u mnie Pan Andrzej Wal-

dowski z proÊbà o pawilon us∏ugowy przy ul. T´˝niowej
1. Postanowi∏em, ˝e b´dzie to pewien „ekwiwalent”
za  niezrealizowanà budowy ko∏o Grzybka. Budowa
ta pod nazwà „Willa Nowa” pokazuje miastu Ciecho-
cinek i jego spo∏eczeƒstwu, ˝e mo˝na wykonaç porzàd-
ny obiekt. Budynek ten przystosowany jest dla osób
niepe∏nosprawnych. Mieszczà sie w nim: restauracja,
kawiarnia, sala konferencyjna, taras widokowy oraz
pokoje hotelowe. Uwa˝am, ˝e ten obiekt wykona∏em
w dawnym klimacie Ciechocinka, ale tak aby by∏  jed-
noczeÊnie nowoczesny, by nikt nie mia∏ wàtpliwoÊci,
˝e powsta∏ w XXI w. Z niewielu inwestorami pracowa∏o
mi si´ tak dobrze, jak z Panem A.Waldowskim.

U∏o˝y∏em nawet fraszk´ na temat „Mecenatu”:
„Chcesz byç dobrym mecenasem,
przede wszystkim zadbaj o kas´,
a ze swego gustu nie rób parady,
sà to ojca Bocheƒskiego dobre rady.”
- Pan Profesor mieszka w Toruniu?
- Tak, pracuj´ teraz w niepe∏nym wymiarze nadal

na Uniwersytecie Miko∏aja Kopernika w Toruniu, Kie-
runek Zabytkoznawstwo i Konserwatorstwo. Przed 2
laty min´∏o

50-lecie mojej pracy na tej uczelni i z tej okazji by-
∏a sesja naukowa w której uczestniczyli moi absolwenci.
Prowadz´ te˝ Studium Podyplomowe Zabytkoznawst-
wa i Konserwatorstwa Dziedzictwa Architektonicznego.
 W 3-semestralnym studium uczestniczà: architekci,
in˝ynierowie budowlani, a tak˝e i ksi´˝a.

- I jeszcze jedno pytanie. Czy Pan Profesor ma
dzieci i czy posz∏y w Pana Êlady?

- Mam 3 synów, 6 wnuczàt i doczeka∏em si´ ju˝
prawnuka. Najstarszy syn jest specjalistà od konserwacji
rzeêby kamiennej i detali architektonicznych (w tym:
sztukaterii, elewacji itp). Dwaj pozostali synowie sà
lekarzami: jeden w Toruniu i jeden w Kaliszu. Wnuk
te˝ jest lekarzem, jak i jego ˝ona.

- Serdecznie dzi´kuj´ Panu Profesorowi za wywiad.
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Tu˝ przed spektaklem „Ciemno (G∏odne)” z Wi-
toldem Pyrkoszem i Krzysztofem Kiersznowskim
o sztuce i wizytach w Ciechocinku rozmawia∏ Jakub
Giza.

- J.G: Po raz pierwszy w Ciechocinku goÊciliÊcie Pa-
nowie kilka lat temu, tak˝e przed wyborami.

- W.P.: No tak, wtedy przyjechaliÊmy do Ciechocinka
ze sztukà „Atrakcyjny pozna panià” i rzeczywiÊcie byliÊmy
przed wyborami. Ale czy dzisiejszy spektakl b´dzie do-
brà propozycjà przedwyborczà? To si´ oka˝e (Êmieje
si´), ale pewnie po wyborach.

- J.G.: O czy zatem b´dzie tym razem?
- W.P.: Pozwoli Pan, ˝e na tema sztuki nie b´d´ si´

wypowiada∏. To b´dzie horror. Spektakl ten mia∏ premie-
r´ w Cz´stochowie bez mojego udzia∏u. Doszed∏em
póêniej i dziÊ prezentujemy go w Ciechocinku. Wi´cej
z pewnoÊcià powie mój kolega.

- K.K.: Potwierdzam, b´dziemy oglàdaç rzadko spo-
tykany w teatrze gatunek - horror. W trakcie spektaklu
poleje si´ te˝ krew… Wi´cej nie powiem, ˝eby nie psuç
niespodzianki.

- J.G.: Obaj panowie byliÊcie ju˝ wczeÊniej w Ciecho-
cinku. Czy mieliÊcie okazj´, ˝eby zwiedziç miasto?

- W.P.: Tak, choç nie by∏em d∏ugo, to zdà˝y∏em tro-
ch´ zobaczyç i spróbowaç wypieków w jednej z ciecho-
ciƒskich kawiarni.

- K.K.: Ja w ubieg∏ym roku podczas pracy nad filmem,
który kr´ciliÊmy w Nieszawie, przez ca∏y listopad miesz-
ka∏em w Ciechocinku, wi´c mo˝na spokojnie powie-
dzieç, ˝e mia∏em okazj´ poznaç miasto. I bardzo sympa-
tycznie wspominam ten miesiàc.

- J.G.: Obaj panowie wyst´pujecie zarówno w teatrze,
jak i w telewizji. Którà z form kontaktu z widzem prefe-
rujecie?

- W.P.: Patrzàc na to, ile gram w teatrze i ile wysi∏ku
to wymaga, to postawi∏bym na telewizj´. Praca na planie
telewizyjnym wymaga mniej wysi∏ku przed premierà,
w teatrze natomiast jest to d∏ugi okres prób i ciàg∏a
praca na scenie.

- J.G.: Panie Witoldzie, pojawi∏y si´ informacje, ˝e
móg∏by Pan zostaç cz´stszym goÊciem uzdrowiska. Z
czym zwiàzane sà te plany?

- W.P.: Je˝eli sztuka zostanie napisana, to istnieje
taka mo˝liwoÊç, ale wi´cej na ten temat nie powiem,
bo jestem przesàdny jak „bura  suka” - jak mawia∏ nasz
marsza∏ek sejmu. Je˝eli sztuka powstanie, to ch´tnie
przyje˝d˝a∏bym do Ciechocinka np. raz na miesiàc,
choç tutejszy teatr jest naprawd´ letni i granie w okresie
zimowym nie nale˝y do ∏atwych zadaƒ. Czy uda si´ zre-
alizowaç te plany, przekonacie si´ Paƒstwo niebawem.

- J.G.: Dzi´kuj´ za rozmow´.
- W.P.: Dzi´kujemy bardzo i ˝yczymy dobrej zabawy

w trakcie tego spektaklu i nast´pnych.
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